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PROTOKÓŁ nr LXII/2023 

sesji Rady Miejskiej w Suwałkach 

odbytej w dniu 25 października 2023 r. w godzinach 1110 – 1700 

w sali sesyjnej im. Józefa Gajewskiego nr 26  

Urzędu Miejskiego w Suwałkach przy ul. Mickiewicza 1 

 

Obradom przewodniczył Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej w Suwałkach.  

Radni obecni na sesji: 

1. Bogdan Bezdziecki  

2. Sylwester Cimochowski  

3. Tadeusz Czerwiecki 

4. Zbigniew Roman De-Mezer 

5. Anna Maria Gawlińska 

6. Krystyna Gwiazdowska 

7. Jacek Juszkiewicz 

8. Mariola Brygida Karpińska  

9. Kamil Klimek 

10. Karol Korneluk 

11. Jarosław Józef Kowalewski 

12. Stanisław Kulikowski  

13. Kamil Lauryn 

14. Adam Ołowniuk 

15. Wojciech Pająk  

16. Zdzisław Przełomiec 

17. Jacek Roszkowski 

18. Anna Ruszewska 

19. Jarosław Schabieński   

20. Andrzej Turowski 

21. Łukasz Wojno 

22. Marek Lech Zborowski-Weychman 

 

– Lista obecności radnych stanowi załącznik nr 1 do protokołu.  

 

W obradach uczestniczyli: 

Prezydent Miasta, Zastępcy Prezydenta Miasta Suwałk, naczelnicy niektórych wydziałów 

Urzędu Miejskiego, kierownicy inspekcji, straży, prezesi i dyrektorzy niektórych jednostek 

organizacyjnych.  

– Listy obecności stanowią załączniki nr 2 – 4 do protokołu. 

 

 

Ad pkt. 1 

Otwarcie obrad. 
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Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej otworzył LXII sesję Rady Miejskiej  

w Suwałkach, jednocześnie informując, że obrady Rady Miejskiej realizowane były w sposób 

stacjonarny w Urzędzie Miejskim. Dodał, że w sali obrad znajdowały się osoby związane z 

zapewnieniem sprawnego przebiegu sesji, radni Rady Miejskiej oraz Panowie Prezydenci. 

Podkreślił, że pozostałe osoby zaproszone do uczestnictwa z uwagi na realizowaną tematykę 

obrad otrzymały link do zalogowania. Dodał również, że sesja jest transmitowana on-line, a 

więc obserwacja ze strony środków masowego przekazu i mieszkańców Miasta była 

zapewniona.  

 

Zdzisław Przełomiec powitał przybyłe osoby, których udział w obradach jest wymagalny: 

Czesława Renkiewicza – Prezydenta Miasta Suwałk, Romana Rynkowskiego – Zastępcę 

Prezydenta Miasta, Grzegorza Krysę – Zastępcę Prezydenta Miasta, Annę Cyran – Skarbnik 

Miasta Suwałk oraz Mariusza Klimczyka – Sekretarza Miasta. Powitał również Magdalenę 

Joannę Borkowską – Dyrektor Białostockiego Centrum Onkologii, Rajmunda Rysia z firmy 

Projekty Miejskie+ oraz Pawła Wnukowskiego – Radnego Sejmiku Województwa 

Podlaskiego.   

Powitał również przedstawicieli prasy, radia i telewizji oraz internautów.  

 

Następnie powitał radnych Rady Miejskiej w Suwałkach i stwierdził, że na 22 radnych 

ustawowego składu Rady w obradach bierze udział 22 radnych, w związku z powyższym 

istniało wymagane quorum do podejmowania prawomocnych uchwał.  

 

Zdzisław Przełomiec wyjaśnił, że pomniejszony skład Rady jest konsekwencją ostatnich 

wyborów parlamentarnych i w związku z wyborem na posła na Sejm RP Jacka 

Niedźwiedzkiego, z zakończeniem wyborów w dniu 15 października 2023 r. mandat 

wiceprzewodniczącego rady wygasł.  

– postanowienie Komisarza Wyborczego w Suwałkach stanowi załącznik nr 5 do protokołu.  

 

Dodał, że wygaśnięcie mandatu radnego z dniem wyboru na posła i senatora stwierdza 

właściwy komisarz wyborczy w drodze postanowienia w terminie 14 dni od dnia wyborów. 

Postanowienie to ogłasza się w wojewódzkim dzienniku urzędowym oraz podaje do 

publicznej wiadomości w Biuletynie Informacji Publicznej. Podkreślił, że zwolnione miejsce 

w radzie jednostki samorządowej musi zostać obsadzone, a procedura w tym zakresie zależy 

od rodzaju jednostki.  

W przypadku sejmików wojewódzkich, rad powiatu i rad gmin, które mają powyżej 20 tys. 

mieszkańców na zwolnione miejsce wchodzi kolejna osoba, która kandydowała w ostatnich 

wyborach samorządowych do danej jednostki z tej samej listy kandydatów, z której startowała 

osoba, której mandat wygasł. 

Jeżeli taka osoba z różnych przyczyn nie chce lub nie może objąć mandatu radnego, mandat 

uzyskuje osoba z kolejną najwyższą liczbą głosów. 

Podkreślił, że to czy powstały wakat zostanie zastąpiony zdecyduje Komisarz Wyborczy a 

duże znaczenie będzie miał czas. Kadencja tego samorządu kończy się 30 kwietnia 2024 r. 
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Ad pkt. 2 

Przyjęcie wniosków do porządku obrad.  

 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej powiedział, że porządek obrad został 

radnym podany przy zawiadomieniu o zwołaniu sesji.  

Anna Gawlińska złożyła wniosek o zdjęcie z porządku obrad punktu 8 - Wybór 

wiceprzewodniczącego Rady Miejskiej w Suwałkach wraz z podpunktami. Jak wyjaśniła 

Ugrupowanie „Mieszkańcy Suwałk” od samego początku kadencji stało na stanowisku, że w 

przypadku Suwałk wystarczającą liczbą zastępców przewodniczącego rady jest liczba 2. 

Przypomniała, że był taki czas, kiedy tak właśnie było. Jak powiedziała, teraz nadarza się 

dobra okazja, żeby do zakończenia kadencji nie obsadzać na siłę stanowiska 

wiceprzewodniczącego. Powiedziała, aby nie generować dodatkowych środków, tym 

bardziej, że w porządku obrad są punkty dotyczące podnoszenia stawek podatków.  

Kamil Lauryn powiedział, że Klub „Suwałki Przyszłości” przyjmuje tę sugestię radnej, 

jednak pewne proporcje i zasady zostały złamane.  

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta zgłosił wniosek o zdjęcie punktów 18. i 19. 

dotyczących stawek podatku na 2024 r. Zapowiedział, że tematy te zostaną przedstawione na 

sesji kolejnej.  

 

Więcej uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad zgłoszonym wnioskiem 

o zdjęcie z porządku obrad punktu 8. – Wybór wiceprzewodniczącego Rady Miejskiej w 

Suwałkach wraz z podpunktami. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 6 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 15 radnych; „przeciw” – 6 radnych; 

„wstrzymał się” – 1 radny) wniosek, został przyjęty. 

 

Następnie przystąpiono do głosowania nad zgłoszonym wnioskiem o zdjęcie z porządku 

obrad punktów 18. i 19. dotyczących określenia stawek podatków od nieruchomości oraz od 

środków transportowych na 2024 r.  

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 7 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 21 radnych; „wstrzymał się” – 1 radny) 

wniosek, został przyjęty. 

 

Radni nie zgłosili innych wniosków i uwag, wobec czego przyjęty został następujący 

porządek obrad: 

1. Otwarcie sesji Rady Miejskiej w Suwałkach. 

2. Przyjęcie wniosków do porządku obrad. 

3. Przyjęcie Protokołu nr LXI/2023 sesji Rady Miejskiej w Suwałkach  

z dnia 27 września 2023 r. 



4 
 

4. Informacja o pracy Prezydenta Miasta Suwałk i wykonaniu uchwał Rady Miejskiej  

w Suwałkach od dnia 27 września 2023 roku.  

5. Wnioski i oświadczenia radnych. 

6. Informacja Dyrektor Białostockiego Centrum Onkologii dotycząca realizacji zadania  

pod nazwą „Utworzenie Ośrodka Satelitarnego BCO w zakresie radioterapii w 

Suwałkach”. 

7. Informacja Przewodniczącego Rady Miejskiej w Suwałkach z dokonanej analizy 

oświadczeń majątkowych złożonych w 2022 r. – według stanu na dzień 31 grudnia  

2022 r. przez radnych Rady Miejskiej w Suwałkach oraz z realizacji obowiązku 

przedłożenia Radzie analizy oświadczeń przez podmioty do tego uprawnione  

oraz Informacja z realizacji obowiązku przedłożenia Radzie analizy oświadczeń  

przez podmioty do tego uprawnione oraz informacja z analizy oświadczeń majątkowych 

złożonych przez zastępców Prezydenta Miasta Suwałk, Skarbnika Miasta, Sekretarza 

Miasta, osoby zarządzające i członków organów zarządzających miejskimi osobami 

prawnymi i osób wydających decyzje administracyjne w imieniu Prezydenta Miasta 

Suwałk, a także kierowników jednostek organizacyjnych gminy – Miasta Suwałki.  

8. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie ustanowienia roku 2024 na terenie Miasta 

Suwałk – Rokiem Alfreda Wierusza-Kowalskiego. 

9. Rozpatrzenie projektu uchwały zmieniającej uchwałę Nr XLVII/592/2022 Rady Miejskiej 

w Suwałkach z dnia 29 czerwca 2022 r. w sprawie Miejskiego Programu Przeciwdziałania 

Przemocy w Rodzinie oraz Ochrony Ofiar Przemocy w Rodzinie na lata 2022 – 2026. 

10. Rozpatrzenie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie określenia zadań Miasta 

Suwałki realizowanych w roku 2023 ze środków Państwowego Funduszu Rehabilitacji 

Osób Niepełnosprawnych. 

11. Rozpatrzenie projektu uchwały zmieniającej uchwałę nr LI/665/2022 Rady Miejskiej  

w Suwałkach z dnia 30 listopada 2022 r. w sprawie przewozu osób niepełnosprawnych 

oraz warunków korzystania i odpłatności za te usługi na terenie Miasta Suwałki. 

12. Informacja podsumowująca przebieg i wyniki konsultacji społecznych projektu uchwały  

w sprawie przyjęcia Gminnego Programu Rewitalizacji Miasta Suwałk do 2030 roku. 

13. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przyjęcia Gminnego Programu Rewitalizacji 

Miasta Suwałk do roku 2030.  

14. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmiany uchwały w sprawie opłat za przejazdy 

autobusami komunikacji miejskiej na terenie miasta Suwałk oraz na terenie gminy 

Suwałki. 

15. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie ustalenia lokalizacji inwestycji mieszkaniowej  

i inwestycji towarzyszącej  w rejonie ulicy Grunwaldzkiej i Stefana Batorego 

w Suwałkach. 

16. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie miejscowego planu zagospodarowania 

przestrzennego terenu ograniczonego: ulicą Sejneńską, granicami administracyjnymi 

Miasta Suwałk, rzeką Czarną Hańczą oraz granicami działek o numerach:  

24774 i 24780.  

17. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmian w budżecie miasta na 2023 rok.  

18. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej 

Miasta Suwałki na lata 2023-2041. 
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19. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi Marka D. na działalność 

Dyrektora Ośrodka Sportu i Rekreacji w Suwałkach.  

20. Informacje i odpowiedzi Prezydenta Miasta Suwałk. 

21. Zakończenie obrad sesji Rady Miejskiej w Suwałkach. 

 

 

Ad pkt. 3 

Przyjęcie protokołu nr LXI/2023 sesji Rady Miejskiej w Suwałkach z dnia 27 września 

2023 roku. 

 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej poinformował, że zgodnie z § 46 

Statutu Miasta Suwałk protokół obrad z LXI/2023 sesji został sporządzony i wyłożony  

do wglądu radnym w Biurze Rady Miejskiej. Radni mogli zgłaszać poprawki lub uzupełnienia 

do protokołu nie później niż w dniu roboczym poprzedzającym sesję Rady Miejskiej, na 

której następuje przyjęcie protokołu, czyli w dniu 24 października 2023 r.  

 

Dodał, że w wymienionym terminie do treści protokołu radni nie zgłosili poprawek i 

uzupełnień, wobec czego protokół nr LXI/2023 sesji Rady Miejskiej w Suwałkach z dnia  

27 września 2023 r., został przyjęty. 

 

Ad pkt. 4 

Informacja o pracy Prezydenta Miasta Suwałk i wykonaniu uchwał Rady Miejskiej  

w Suwałkach od dnia 27 września 2023 roku.  

– Informacja stanowi załącznik nr 8 do protokołu.  

 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej poinformował, że powyższą 

Informację wszyscy radni otrzymali w materiałach na sesję Rady Miejskiej. 

Uwag i pytań nie wniesiono, wobec czego Informacja o pracy Prezydenta Miasta Suwałk  

i wykonaniu uchwał Rady Miejskiej w Suwałkach od dnia 27 września 2023 roku, została 

przyjęta. 

 

Ad pkt. 5 

Wnioski i oświadczenia radnych. 

 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej poprosił, aby osoby, które składają 

wnioski i oświadczenia były uczestnikami posiedzenia do końca jej obrad, co będzie 

dowodem zainteresowania udzielaną przez Prezydenta odpowiedzią, ale także wyrazem 

szacunku dla pozostałych uczestników obrad. Dodał, że obecność radnych jest również ważna 

ze względu na utrzymanie kworum. Następnie oddał głos radnym, którzy zgłosili chęć 

wypowiedzi.  

 

Kamil Lauryn podziękował w imieniu mieszkańców za to, że w końcu w mieście powstają 

bezpieczne przejścia dla pieszych. Dodał, że liczy iż uda się również wybudować przejście 
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interaktywne. Następnie podziękował, że dostęp do boisk jest łatwiejszy. 

 

Marek Zborowski-Weychman powiedział, że starsi mieszkańcy miasta proszą o większą 

liczbę ławek w parku M. Konopnickiej, wzdłuż traktów komunikacyjnych oraz w okolicach 

schodów, które są nad rzeką Czarną Hańczą. Wspomniał o specjalnych ławkach dla matek 

karmiących, które zapewniają poczucie intymności.  

Następnie powiedział, że kupując bilet na komunikację miejską on-line nie ma szans, aby 

skorzystać ze zniżki wynikającej z Suwalskiej Karty Mieszkańca. Poprosił, aby zwrócić na to 

uwagę.  

Na koniec złożył gratulacje byłemu radnemu Jackowi Niedźwiedzkiemu wyboru na posła RP. 

  

Tadeusz Czerwiecki zapytał o zapowiadane obniżki cen za energię cieplną PEC. 

Następnie powiedział, że dostał sygnał dotyczący sytuacji na dworcu autobusowym, gdzie są 

problemy z  przebywaniem osób bezdomnych. Poprosił o wyjaśnienia w tej sprawie.  

 

Zbigniew Roman De-Mezer przypomniał o podtopieniach, jakie w ubiegłym roku miały 

miejsce na ul. Warszawskiej, Skierniewickiej, Raczkowskiej, Ułanów Grochowskich. Jak 

powiedział wie, że PWiK podjął pewne działania w tej kwestii, odbyły się też rozmowy na 

temat budowy zbiorników retencyjnych. Zapytał, na jakim etapie są działania w temacie 

niwelowania podtopień w mieście. 

Następnie zapytał o oczyszczalnię na Zastawiu, mianowicie w jakim zakresie ta inwestycja 

będzie realizowana. Powiedział również, że mieszkańcy Zastawia zgłaszają, że czuć brzydki 

zapach z oczyszczalni. Zapytał czy przy okazji kolejnej inwestycji możliwe jest zapewnienie 

komfortu mieszkańcom w tym zakresie, ale również wszystkim, którzy przychodzą nad 

zalew, bo i tam ten zapach jest odczuwalny.  

 

Mariola Brygida Karpińska powiedziała, że po raz kolejny prosi, aby na terenie bike parku 

zadbać o porządek.   

Następnie poprosiła o ławki dla osób starszych. Jak powiedziała prosili o to również radna 

Anna Ruszewska oraz radny Marek Zborowski-Weychman, więc potrzeba jest i trzeba ją 

uwzględnić.  

Kolejno poprosiła o posprzątanie liści przez I LO przed świętem 1 listopada.  

 

Jacek Juszkiewicz powiedział, że w imieniu mieszkańców zachodniej części miasta chciałby 

przypomnieć o procedurze zalegalizowania samowoli budowalnej wytwórni mas 

bitumicznych. Jak powiedział okoliczni mieszkańcy narzekają, że obiekt ten utrudnia im życie 

codzienne chociażby ze względu na smog. Jak powiedział, wszelkie kontrole trafiają akurat 

wtedy, kiedy emisji smogu nie ma. Przyznał, że materia jest bardzo skomplikowana. 

Przypomniał, że niedawno odbyła się dyskusja na temat Suwalskiej Specjalnej Strefy 

Ekonomicznej. Zapytał czy nie warto byłoby np. proponować zamianę działek tego typu 

przedsiębiorstwom, aby przenieść tę uciążliwą produkcję z dala od terenów zamieszkałych. 

Podkreślił, aby zainteresować się tym tematem.  

 

Adam Ołowniuk zgłosił temat imprez miejskich m.in. Dnia Edukacji Narodowej, aby były 
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one bardziej pogodne w myśl hasła „Pogodne Suwałki”.  

Następnie powiedział, że w nowym budynku Urzędu przy ul. Noniewicza nie działa winda, 

więc jest to problem dla mieszkańców, szczególnie starszych czy niepełnosprawnych. 

Poprosił, aby zwrócić uwagę na to, ponieważ budynek został dopiero niedawno oddany do 

użytku, więc z pewnością obowiązuje jeszcze gwarancja.   

Następnie zgłosił temat ul. Sejneńskiej w budynkach ZBM, gdzie są pluskwy i robaki. Jak 

powiedział, temat był zgłaszany do ZBM i stąd pytanie, na jakim etapie jest ta sprawa. 

Na koniec powiedział, że po raz kolejny, przy okazji nadchodzącego dnia Wszystkich 

Świętych, zgłasza temat Cmentarza Siedmiu Wyznań i pomocy przy sprzątaniu tego miejsca. 

Poprosił również o umieszczenie tablic informacyjnych o obiekcie przy wejściach na 

cmentarz.  

 

Jacek Roszkowski powiedział, że mieszkańcy zgłosili, że na przejściu dla pieszych przy 

bazarze przy ul. Sejneńskiej zielone światło jest zbyt krótko. Starsze osoby nie zawsze zdążą 

przejść na drugą stronę ulicy. Dodał, że pojawiły się również głosy, że nie wszędzie działają 

sygnały dźwiękowe, więc osoby, które ich potrzebują mają problem.  

Następnie wspomniał, że odbył się finał Konkursu Szopenowskiego, w którym wzięła udział 

suwalczanka. Poprosił o uhonorowanie jej występu przez Miasto.  

Kolejno wspomniał, że zbliża się zima, więc zanieczyszczenie powietrza dymem będzie coraz 

większe. Dodał, że niestety często mieszkańcy palą tym, czym nie powinni, więc należy się 

zastanowić, jak ten problem rozwiązać, ponieważ działania Straży Miejskiej nie przynoszą 

efektów.  

Poruszył również temat Dnia Edukacji Narodowej. Jak powiedział, miał sporo telefonów od 

emerytowanych nauczycieli z pytaniem, dlaczego nie otrzymali zaproszenia na ten dzień do 

SOK-u. Poprosił o wyjaśnienie tej sytuacji.  

 

Bogdan Bezdziecki zapytał, dlaczego system rezerwacji obiektów sportowych nie działa i 

kiedy będzie uruchomiony.  

Następnie zapytał o wjazd na os. Kamena od ul. Świtalskiego. Jak powiedział, jest to jeden z 

wniosków do budżetu na 2024 r., które złożył Klub PiS. Poprosił o informację, czy są 

przewidywane jakieś działania w tej kwestii.  

Kolejno odniósł się do tematu podtopień. Poprosił o informację dotyczącą zbiornika 

retencyjnego przy ul. Grunwaldzkiej – jakie są możliwości pozyskania środków, czy są 

prowadzone działania w tym kierunku.  

Odniósł się do kwestii przejść dla pieszych. Jak powiedział na ul. Mickiewicza, przez 

zrobienie azylu na ulicy, w godzinach szczytu zaczęły robić się duże korki, trudne jest też 

włączanie się do ruchu od strony ul. Hamerszmita. Zapytał czy jest możliwe utworzenie dla 

wyjeżdżających dodatkowego pasa, aby ułatwić im włączenie się do ruchu.  

  

Jarosław Schabieński odniósł się do tematu podtopień. Jak powiedział, jest też tak, że na 

nowo wyremontowanych ulicach utrzymują się ogromne kałuże po deszczach. Jest tak np. na 

ul. Akacjowej. Poprosił, aby odpowiednie służby sprawdziły ten problem po opadach 

deszczu.  
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Następnie poruszył temat miejsc pamięci narodowej i tabliczek, które znajdują się w Lesie 

Szwajcarskim. Jak powiedział na tabliczkach jest umieszczony napis „Miejsce egzekucji z 

czasów II wojny światowej”, który niczego nie wyjaśnia ani nie jest informacją właściwą. 

Zaznaczył, że na tabliczce powinna znaleźć się informacja, kto i na kim dokonał egzekucji.  

Kolejno odniósł się do pomysłu wyłączenia z ruchu niektórych ulic, np. ul. Kościuszki. Jak 

powiedział jest przeciwny takiemu pomysłowi, ponieważ jedną z zalet Suwałk jest to, że 

można stosunkowo szybko przemieszczać się po mieście.  Trzeba dbać o to, żeby utrzymać 

ten płyny ruch i tych głównych ulic nie wyłączać.  

Wojciech Pająk wspomniał o posiedzeniu Komisji Oświaty i Wychowania, podczas którego 

była mowa m.in. o uczestnictwie młodzieży w uroczystościach patriotycznych, również w 

kontekście paszportów patriotycznych. Podkreślił, jak ważny jest świadomy udział w takich 

uroczystościach a młodzież – jak powiedział – jest przestymulowana i boryka się z wieloma 

problemami, również natury psychicznej. Zawnioskował o to, aby zająć się problemem 

higieny cyfrowej, bo jest to również ważne np. jeśli chodzi o uczestnictwo w życiu szkoły.  

Następnie zapytał o program CUMULUS. Na jakim etapie są działania w tym zakresie w 

szkołach.  

 

Kamil Klimek powiedział o problemach lokalowych Klubu szachowego Hańcza. Poprosił, 

aby przyjrzeć się temu problemowi oraz o wsparcie radnych w tym temacie. 

Następnie powiedział, że przedsiębiorcy, którzy prowadzą swoją działalność w okolicy ul. 

Franciszkańskiej pytają, kiedy zakończy się remont, ponieważ wpływa to niekorzystnie na 

prowadzone tam biznesy.  

Na końcu podziękował w imieniu mieszkańców ul. Wojska Polskiego 110 i 110a. Jest tam 

prowadzona inwestycja z Polskiego Ładu, która bezpośrednio oddziałuje na komfort życia 

mieszkańców i mierzą się z trudnościami. Poprosił, aby zwrócić uwagę na odcinek drogi od 

ul. Wojska Polskiego wzdłuż lasu, gdzie jest wyznaczona droga tymczasowa, aby służby 

regularnie naprawiały tę drogę w miarę możliwości.   

 

Anna Ruszewska zapytała o termin oddania basenu przy SP nr 10 – czy będzie utrzymany na 

marzec/kwiecień 2024 r. czy zostanie przesunięty. Dopytała również, czy Prezydent 

zastanawiał się, w jaki sposób basen ten będzie funkcjonował, jeśli chodzi m.in. o klasy 

sportowe. Zaproponowała, aby spotkać się ze specjalistami, dyrekcją, nauczycielami i 

przedyskutować, jak to rozsądnie rozwiązać np. pod kątem rozpoczęcia nauki pływania we 

wcześniejszych klasach.  

Następnie odniosła się do tematu ławeczek. Jak powiedziała temat wciąż wraca, więc może 

warto zapytać mieszkańców, gdzie te ławki są potrzebne, aby znowu tego nie zgłaszać na 

kolejnych sesjach.   

 

Ad pkt. 6 

Informacja Dyrektor Białostockiego Centrum Onkologii dotycząca realizacji zadania 

pod nazwą „Utworzenie Ośrodka Satelitarnego BCO w zakresie radioterapii w 

Suwałkach”. 
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Paweł Wnukowski – Radny Sejmiku Województwa Podlaskiego podziękował Radzie 

Miejskiej w Suwałkach za włączenie się w ideę budowy zakładu radioterapii, poprzez 

podjęcie Stanowiska w tej sprawie. Dodał, że współpraca z suwalskim samorządem przebiega 

bardzo dobrze i dzięki temu udało się zrealizować wiele inicjatyw i projektów, które na co 

dzień służą mieszkańcom Suwałk i okolic.  

Podziękował dyrekcji Białostockiego Centrum Onkologii za to, że chce wyprowadzić 

działania Centrum Onkologii poza Białystok, aby zwiększyć dostępność leczenia dla 

pozostałych mieszkańców województwa.  

 
Magdalena Joanna Borkowska  – Dyrektor Białostockiego Centrum Onkologii powiedziała, 

że Białostockie Centrum Onkologii było wskazane jako jeden z czterech dużych szpitali 

onkologicznych do prowadzenia pilotażu onkologicznego. Podkreśliła, że Centrum Onkologii 

patrzy na pacjentów onkologicznych holistycznie a pacjent jest w centrum uwagi. Zaznaczyła, 

że intencja działalności była taka, aby nie przenosić BCO, ale wspierać się w tej działalności. 

Powiedziała, że Szpital Wojewódzki w Suwałkach uczestniczył w pilotażu onkologicznym i 

widać, jak duży potencjał jest w tej części województwa podlaskiego.  

Następnie Magdalena Joanna Borkowska przedstawiła prezentację dotyczącą omawianego 

tematu – prezentacja stanowi załącznik nr 9 do protokołu.  

 

dr n. med. Dorota Kazberuk – Zastępca Dyrektora ds. lecznictwa BCO zaznaczyła, że w 

dzisiejszych czasach leczenie onkologiczne opiera się na co najmniej 3 metodach leczenia – 

chirurgii, onkologii klinicznej, czyli chemioterapia, leczenie celowane oraz radioterapii. 

Podkreśliła, że ok. 60% pacjentów z chorobą onkologiczną wymaga radioterapii a według 

statystyk liczba ta będzie rosła. Wyjaśniła pokrótce na czym polega radioterapia oraz to, jak 

przebiega konsultacja związana z kwalifikacją pacjenta do poszczególnych etapów leczenia. 

Jak zaznaczyła, leczenie jest dedykowane dla każdego pacjenta oddzielnie nawet jeśli choroba 

jest ta sama, ponieważ każdy organizm jest inny i ma inne potrzeby. Do tego potrzebny jest 

m.in. tomograf komputerowy oraz inny specjalistyczny sprzęt. Podkreśliła, że pacjenci mogą 

być leczeni ambulatoryjnie. Widać tutaj, jak trudny jest dojazd do Białegostoku pacjentów 

spoza miasta i niestety jest to powód rezygnacji z tego leczenia. Podkreśliła, że stworzenie 

zakładu radioterapii w Suwałkach to ogromna korzyść dla chorych. 

 

Wojciech Pająk zapytał, co samorząd może zrobić, aby mniej pacjentów trafiało do takich 

placówek jak Białostockiego Centrum Onkologii.   

 

Magdalena Joanna Borkowska  – Dyrektor Białostockiego Centrum Onkologii 

odpowiedziała, że najważniejsze są działania profilaktyczne, w tym korzystanie z pakietów 

badań przewidzianych dla 40-, 50-latków w ramach Narodowego Funduszu Zdrowia. 

Podkreśliła, że dla każdej grupy wiekowej są dedykowane określone badania i trzeba je 

wykonywać regularnie.  

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta zapytał o harmonogram powstawania zakładu 

radioterapii w Suwałkach. Zapytał również o dokładniejszą lokalizację tego zakładu, 
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ponieważ Miasto również musi wziąć to pod uwagę, jeśli chodzi chociażby o problemy 

komunikacyjne, które występują w okolicy szpitala.   

 

Magdalena Joanna Borkowska  – Dyrektor Białostockiego Centrum Onkologii powiedziała, 

że działka została użyczona przez Szpital Wojewódzki, więc na poziomie technicznym osoby, 

które zajmują się inwestycją będą w kontakcie zarówno ze Szpitalem Wojewódzkim, jak i 

Urzędem Miejskim w tym zakresie.  

 

Mariola Brygida Karpińska zwróciła uwagę na aspekt komunikacji Suwałk z okolicznymi 

miejscowościami. Jak zaznaczyła na zakład radioterapii będą wydane miliony a może pojawić 

się problem związany z dojazdem na leczenie osób spoza miasta. Powiedziała, że w XXI 

wieku ludzie starsi mają problemy komunikacyjne i czasem odmawiają wizyt, ponieważ nie 

mają na nie jak dotrzeć. Zaapelowała do Radnego Sejmiku, aby zainteresować się tym 

tematem, ponieważ problem jest poważny.  

 

dr n. med. Dorota Kazberuk – Zastępca Dyrektora ds. lecznictwa BCO podziękowała za 

uwagę i powiedziała, że takie problemy występują w całej Polsce. Jak zaznaczyła są różne 

rozwiązania takiej sytuacji – może być zastosowana formuła stacjonarna, czyli pacjent 

przebywa na czas radioterapii w szpitalu. Podkreśliła jednak, że często nie jest to dobre 

rozwiązanie, ponieważ pacjenci czują się na tyle dobrze, że chcą spędzać czas z rodziną w 

domu. Kolejnym rozwiązaniem jest zakwaterowanie pacjentów w hotelu, ponieważ miejsca w 

szpitalu są bardzo cenne. Następne rozwiązanie, które stosują niektóre szpitale to busy 

dowożące pacjentów na leczenie.  

 

Paweł Wnukowski – Radny Sejmiku powiedział, że problem z komunikacją, jak i stanem 

dróg  jest znany. Są to wyzwania, ale wyzwania do rozwiązania. Poprosił, aby bezpośrednio 

do niego zwracać się z potrzebami uruchomienia konkretnych połączeń komunikacyjnych.  

 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej podziękował gościom za 

wypowiedzi i obecność. Ogłosił 5-minutową przerwę.  

 

Ad pkt. 7 

Informacja Przewodniczącego Rady Miejskiej w Suwałkach z dokonanej analizy 

oświadczeń majątkowych złożonych w 2022 r. – według stanu na dzień 31 grudnia 2022 

r. przez radnych Rady Miejskiej w Suwałkach oraz z realizacji obowiązku przedłożenia 

Radzie analizy oświadczeń przez podmioty do tego uprawnione oraz Informacja z 

realizacji obowiązku przedłożenia Radzie analizy oświadczeń przez podmioty do tego 

uprawnione oraz informacja z analizy oświadczeń majątkowych złożonych przez 

zastępców Prezydenta Miasta Suwałk, Skarbnika Miasta, Sekretarza Miasta, osoby 

zarządzające i członków organów zarządzających miejskimi osobami prawnymi i osób 

wydających decyzje administracyjne w imieniu Prezydenta Miasta Suwałk, a także 

kierowników jednostek organizacyjnych gminy – Miasta Suwałki.  

–  Materiał stanowi załącznik nr 10 do protokołu.  
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Zdzisława Przełomiec – Przewodniczący Rady poinformował, że powyższe Informacje 

wszyscy radni otrzymali w materiałach na Sesję Rady Miejskiej. 

 

Uwag i wniosków nie zgłoszono, wobec czego Informacje zostały przyjęte. 

 

Ad pkt. 8 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie ustanowienia roku 2024 na terenie Miasta 

Suwałk – Rokiem Alfreda Wierusza-Kowalskiego. 

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały – 

wniosek stanowi załącznik nr 11 do protokołu. 

 

Bogdan Bezdziecki – przewodniczący Komisji Ekologii, Kultury, Sportu i Turystyki 

przedstawił opinię komisji – opinia stanowi załącznik nr 12 do protokołu. 

 

Karol Korneluk powiedział, że inicjatywa jest jak najbardziej słuszna. Zapytał, jakie 

działania będą skierowane do młodzieży, aby mogli poznać dorobek artysty.  

 

Roman Rynkowski – Zastępca Prezydenta Miasta powiedział, że temat jest istotny. Wszelkie 

działania, które będą podejmowane w związku z obchodami roku A. Wierusza-Kowalskiego 

są podejmowane po podjęciu uchwały. Jak powiedział, kluczową rolę będzie odgrywało 

muzeum, jednak każda z odpowiednich instytucji również będzie zobowiązana przedstawić 

plan działań.  

  

Uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 13 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 21 radnych) uchwała, została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr LXII/809/2023 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 25 października 2023 r. 

w sprawie ustanowienia roku 2024 na terenie Miasta Suwałk  

– Rokiem Alfreda Wierusza-Kowalskiego. 

– stanowi załącznik nr 14 do protokołu. 

 

Ad pkt. 9 

Rozparzenie projektu uchwały zmieniającej uchwałę Nr XLVII/592/2022 Rady 

Miejskiej w Suwałkach z dnia 29 czerwca 2022 r. w sprawie Miejskiego Programu 

Przeciwdziałania Przemocy w Rodzinie oraz Ochrony Ofiar Przemocy w Rodzinie na 

lata 2022 – 2026. 

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały – 

wniosek stanowi załącznik nr 15 do protokołu. 
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Kamil Lauryn – przewodniczący Komisji Spraw Społecznych i Bezpieczeństwa przedstawił 

opinię komisji – opinia stanowi załącznik nr 16 do protokołu. 

 

Uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 17 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 21 radnych) uchwała, została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr LXII/810/2023 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 25 października 2023 r. 

zmieniająca uchwałę Nr XLVII/592/2022 Rady Miejskiej w Suwałkach z dnia 29 

czerwca 2022 r. w sprawie Miejskiego Programu Przeciwdziałania Przemocy w Rodzinie 

oraz Ochrony Ofiar Przemocy w Rodzinie na lata 2022 – 2026. 

– stanowi załącznik nr 18 do protokołu. 

 

Ad pkt. 10 

Rozparzenie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie określenia zadań Miasta 

Suwałki realizowanych w roku 2023 ze środków Państwowego Funduszu Rehabilitacji 

Osób Niepełnosprawnych. 

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały – 

wniosek stanowi załącznik nr 19 do protokołu. 

 

Kamil Lauryn – przewodniczący Komisji Spraw Społecznych i Bezpieczeństwa przedstawił 

opinię komisji – opinia stanowi załącznik nr 20 do protokołu. 

 

Andrzej Turowski – przewodniczący Komisji Finansowo-Budżetowej przedstawił opinię 

komisji – opinia stanowi załącznik nr 21 do protokołu.  

 

Uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 22 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 21 radnych) uchwała, została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr LXII/811/2023 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 25 października 2023 r. 

zmieniająca uchwałę w sprawie określenia zadań Miasta Suwałki  

realizowanych w roku 2023 ze środków Państwowego Funduszu  

Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych. 

– stanowi załącznik nr 23 do protokołu. 
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Ad pkt. 11 

Rozparzenie projektu uchwały zmieniającej uchwałę nr LI/665/2022 Rady Miejskiej w 

Suwałkach z dnia 30 listopada 2022 r. w sprawie przewozu osób niepełnosprawnych 

oraz warunków korzystania i odpłatności za te usługi na terenie Miasta Suwałki. 

 
Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały – 

wniosek stanowi załącznik nr 24 do protokołu. 

 

Kamil Lauryn – przewodniczący Komisji Spraw Społecznych i Bezpieczeństwa przedstawił 

opinię komisji – opinia stanowi załącznik nr 25 do protokołu. 

 

Andrzej Turowski – przewodniczący Komisji Finansowo-Budżetowej przedstawił opinię 

komisji – opinia stanowi załącznik nr 26 do protokołu.  

 

Uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 27 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 21 radnych) uchwała, została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr LXII/812/2023 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 25 października 2023 r. 

zmieniająca uchwałę nr LI/665/2022 Rady Miejskiej w Suwałkach  

z dnia 30 listopada 2022 r. w sprawie przewozu osób niepełnosprawnych  

oraz warunków korzystania i odpłatności za te usługi na terenie Miasta Suwałki. 

– stanowi załącznik nr 28 do protokołu. 

 

Ad pkt. 12 

Informacja podsumowująca przebieg i wyniki konsultacji społecznych projektu uchwały 

w sprawie przyjęcia Gminnego Programu Rewitalizacji Miasta Suwałk do 2030 roku. 

– Informacja stanowi załącznik nr 29 do protokołu.  

 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady poinformował, że Komisja Ekologii, Kultury, 

Sportu i Turystyki na posiedzeniu w dniu 16 października br., Komisja Spraw Społecznych i 

Bezpieczeństwa na posiedzeniu w dniu 17 października br., Komisja Strategii i Rozwoju 

Gospodarczego na posiedzeniu w dniu 18 października br. przyjęły powyższą informację.  

 

Uwag i wniosków nie zgłoszono, wobec czego Informacja podsumowująca przebieg i wyniki 

konsultacji społecznych projektu uchwały w sprawie przyjęcia Gminnego Programu 

Rewitalizacji Miasta Suwałk do 2030 roku, została przyjęta. 

 

Ad pkt. 13 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przyjęcia Gminnego Programu Rewitalizacji 

Miasta Suwałk do roku 2030. 
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Rajmund Ryś z firmy Projekty Miejskie+ przedstawił prezentację dotyczącą Gminnego 

Programu Rewitalizacji Miasta Suwałk do roku 2030 – prezentacja stanowi załącznik nr 30 

do protokołu. 

 

Jarosław Schabieński przyznał, że Program ten jest na pewno bardzo potrzebny. Powiedział, 

że wiele było mowy o interesariuszach i chciał zwrócić uwagę na – jak ich określił – 

interesariuszy milczących, czyli osoby, które korzystają z ulic, jednak nie biorą udziału w  

żadnych konsultacjach społecznych. Jak powiedział, ma wątpliwość czy tworząc nowe 

funkcje nie zgubi się tych, które już istnieją i z których ludzie obecnie korzystają a dotyczy to 

m.in.  

ul. Kościuszki. Zapytał czy w ramach Programu jest przewidywane ograniczenie funkcji 

komunikacyjnej ul. Kościuszki. Powiedział, że oznaczałoby to naruszenie interesów i 

przyzwyczajeń dotychczasowych interesariuszy, tych którzy z tej ulicy regularnie korzystają 

m.in. dowożąc dzieci do szkół, przedszkoli, żłobków. Ulica ta jest im potrzebna i jest to rzecz 

podstawowa, która budzi zaniepokojenie. Nie można za mieszkańców decydować, jaką formę 

komunikacji mają wybierać przemieszczając się ulicą Kościuszki.  

 

Rajmund Ryś z firmy Projekty Miejskie+ powiedział, że w dokumencie nic nie jest 

przesądzone. Pada tam sugestia związana z innym uregulowaniem ruchu na ul. Kościuszki, 

ale z pewnością wokół różnych rozwiązań potrzebna jest dyskusja. Dokument zawiera 

bowiem paletę rozwiązań, które są możliwe do wdrożenia. 

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk zaznaczył, że dokument ma charakter 

dokumentu ogólnego. Jak powiedział, że w dyskusjach pojawiały się różne głosy. Zewnętrzni 

urbaniści wskazywali na to, że ul. Kościuszki na odcinku od ul. Waryńskiego do ul. Chłodnej 

jest martwa. Podkreślił, że takiej rewitalizacji, jakiej chce miasto nie uda się zrobić do roku 

2030, bo już dziś widać wiele zagrożeń w tym zakresie, ponieważ na niektóre prace związane 

chociażby z przebudową dróg nie ma środków finansowych. Podkreślił, że z każdym 

pomysłem wiążą się pewne obawy. Powiedział, że chciałby, aby plany były opracowywane z 

udziałem radnych, mieszkańców, ale jednocześnie zdaje sobie sprawę z tego, że większość 

interesariuszy jest pasywna, czeka na gotowe rozwiązania a jeśli coś jest nie tak, krytykują.  

Zaznaczył, że większe miasta idą w kierunku tego, aby centra miast były strefami zielonymi, 

ograniczają ruch pojazdów spalinowych. Raz jeszcze podkreślił, że nic nie jest przesądzone, 

również jeśli chodzi o ruch pojazdów na ul. Kościuszki.  

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały – 

stanowi załącznik nr 31 do protokołu. 

 

Bogdan Bezdziecki – przewodniczący Komisji Ekologii, Kultury, Sportu i Turystyki 

przedstawił opinię komisji – opinia stanowi załącznik nr 32 do protokołu. 

 

Tadeusz Czerwiecki – przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Gospodarczego 

przedstawił opinię komisji – opinia stanowi załącznik nr 33 do protokołu. 
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Kamil Lauryn – przewodniczący Komisji Spraw Społecznych i Bezpieczeństwa przedstawił 

opinię komisji – opinia stanowi załącznik nr 34 do protokołu. 

 

Jacek Juszkiewicz powiedział, że obszar rewitalizacji obejmuje zamkniętą część miasta, ale 

wpływ na to, co na tym obszarze się dzieje mają również pewne determinanty, które 

występują w innych częściach miasta i  nie można pewnych zjawisk zamknąć w jednym 

obszarze. Dodał, że Miasto musi zająć się również sprawami, które mają wpływ na ten 

obszar, bo inaczej rewitalizacja będzie tylko częściowa. Podkreślił, że np. trzeba zrobić 

porządek z samochodami ciężarowymi, które wjeżdżają prawie do centrum dzięki wydanym 

zezwoleniom. Powiedział również, że są problemy związane z unowocześnieniem 

infrastruktury w centrum miasta, czyli np. montaż fotowoltaiki na budynkach zabytkowych. 

Wspomniał również, że ważne są zadania równoległe, towarzyszące np. związane z 

ograniczaniem zanieczyszczenia powietrza. Jeśli chodzi o ul. Kościuszki również przyznał, że 

mieszkańcy będą protestować, jeśli miałby tam zostać wyłączony ruch samochodów.  

Podkreślił, że według niego projekt rewitalizacji wymaga uszczegółowienia i zwrócenia 

uwagi na całość miasta, nie tylko na centrum. 

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk powiedział, że obszar rewitalizacji został 

wyznaczony zgodnie z metodologią i wskaźnikami. Dodał, że ten obszar nie pokrywa się ze 

strefą ochrony konserwatorskiej, co też jest w pewnym sensie niespójne. Jak powiedział, 

podziela pogląd, że nie można zamykać się tylko w granicach wyznaczonego obszaru 

rewitalizacji, ale patrzeć bardziej całościowo.  

 

Mariola Brygida Karpińska powiedziała, że ul. Kościuszki jest bardzo zaniedbana i bez 

względu na to, co się tam zrobi, będzie lepiej niż jest obecnie. Dodała, że jeśli chodzi o 

wyłączenie z ruchu ul. Kościuszki, to nikomu nie zaszkodzi, jeśli przejdzie się kawałek, 

zamiast wszędzie podjeżdżać samochodem. Jest to też dobre dla zdrowia. Podkreśliła 

również, jaki jest problem z zanieczyszczeniem powietrza w centrum miasta związany ze 

starymi piecami.  

 

Wojciech Pająk powiedział, że centrum miasta jest trudniejsze do rewitalizacji, niż np. 

okolice rzeki, ponieważ jest wielu interesariuszy. Dodał, że tranzyt z ul. Kościuszki można 

poprowadzić ul. Utrata. Powiedział, że na ul. Kościuszki jest żłobek, kilka fast-foodów, 

kawiarnia i takie właśnie miejsca na tej ulicy są potrzebne, bo to od nich zaczyna się życie 

społeczne i gospodarcze centrum miasta. Wspomniał, że według eksperta ze Związku Miast 

Polskich rewitalizacji sprzyja mobilność w sensie zdolności przemieszczania się po mieście. 

Podkreślił, że mobilności należy sprzyjać, ale nie tylko tej samochodowej, ale również w 

zakresie transportu publicznego, ruchu pieszego, rowerowego. Drugą rzeczą, która sprzyja 

rewitalizacji to relacje międzyludzkie, o które – jak powiedział – jest dużo łatwiej po wyjściu 

z samochodu.  

Dodał, że trzeba mówić nie tylko o zdrowej przestrzeni, ale też o dobrych nawykach, 

spacerach, o czym wspominała radna M. Karpińska oraz o czystym powietrzu, walce ze 

smogiem, ponieważ centrum miasta musi być miejscem spacerowym z czystym powietrzem.  
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Kamil Klimek powiedział, że oczywiste jest, że program ten jest potrzebny do ubiegania się 

o środki finansowe, ale jest on również potrzebny do zmiany mentalnej. Nawiązał do 

wypowiedzi radnego J. Schabieńskiego odnośnie cichych interesariuszy. Zapytał, ile osób z 

obecnych na sali wzięło udział w konsultacjach społecznych. Powiedział, że po to jest 

potrzebny gminny program rewitalizacji, aby właśnie wywołać dyskusję, ponieważ wcześniej 

nie było zainteresowania tematem. Dodał, że gdyby była dostępna wizualizacja ul. Kościuszki 

bez ruchu samochodowego, wówczas być może dyskusja wyglądałaby inaczej.  

 

Jarosław Schabieński zwrócił uwagę na to, że każdy ma prawo decydować, jak chce się 

przemieszczać i w jaki sposób korzystać z transportu a zadaniem Miasta jest to, aby tych 

możliwości mieszkańcom nie ograniczać. Dodał, że najprostszym sposobem na to, aby 

zachęcić ludzi do ruchu w centrum będzie zerwanie kostki, która znajduje się w parku, aby 

przemieszczanie się było wygodniejsze.   

 

Więcej uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 35 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 16 radnych; „przeciw” – 2 radnych; 

„wstrzymało się od głosu” – 3 radnych) uchwała, została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr LXII/813/2023 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 25 października 2023 r. 

w sprawie przyjęcia Gminnego Programu Rewitalizacji Miasta Suwałk do roku 2030. 

– stanowi załącznik nr 36 do protokołu. 

 

Ad pkt. 14 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmiany uchwały w sprawie opłat za 

przejazdy autobusami komunikacji miejskiej na terenie miasta Suwałk oraz na terenie 

gminy Suwałki. 

 
Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały 

wraz z autopoprawką – wniosek stanowi załącznik nr 37 do protokołu. 

 

Kamil Lauryn – przewodniczący Komisji Spraw Społecznych i Bezpieczeństwa przedstawił 

opinię komisji – opinia stanowi załącznik nr 38 do protokołu. 

 

Tadeusz Czerwiecki – przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Gospodarczego 

przedstawił opinię komisji – opinia stanowi załącznik nr 39 do protokołu. 

 

Andrzej Turowski – przewodniczący Komisji Finansowo-Budżetowej przedstawił opinię 

komisji – opinia stanowi załącznik nr 40 do protokołu. 

 



17 
 

Więcej uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 41 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 19 radnych) uchwała, została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr LXII/814/2023 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 25 października 2023 r. 

w sprawie zmiany uchwały w sprawie opłat za przejazdy autobusami komunikacji 

miejskiej na terenie miasta Suwałk oraz na terenie gminy Suwałki. 

– stanowi załącznik nr 42 do protokołu. 

 

Ad pkt. 15 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie ustalenia lokalizacji inwestycji mieszkaniowej 

i inwestycji towarzyszącej  w rejonie ulicy Grunwaldzkiej i Stefana Batorego 

w Suwałkach. 

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały – 

stanowi załącznik nr 43 do protokołu. 

 

Tadeusz Czerwiecki – przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Gospodarczego 

przedstawił opinię komisji – opinia stanowi załącznik nr 44 do protokołu. 

 

Andrzej Turowski – przewodniczący Komisji Finansowo-Budżetowej przedstawił opinię 

komisji – opinia stanowi załącznik nr 45 do protokołu. 

 

Więcej uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 46 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 17 radnych) uchwała, została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr LXII/815/2023 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 25 października 2023 r. 

w sprawie ustalenia lokalizacji inwestycji mieszkaniowej i inwestycji 

towarzyszącej  w rejonie ulicy Grunwaldzkiej i Stefana Batorego w Suwałkach. 

– stanowi załącznik nr 47 do protokołu. 

 

Ad pkt. 16 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie miejscowego planu zagospodarowania 

przestrzennego terenu ograniczonego: ulicą Sejneńską, granicami administracyjnymi 

Miasta Suwałk, rzeką Czarną Hańczą oraz granicami działek o numerach: 24774 i 

24780.  
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Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały – 

stanowi załącznik nr 48 do protokołu. 

 

Tadeusz Czerwiecki – przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Gospodarczego 

przedstawił opinię komisji – opinia stanowi załącznik nr 49 do protokołu. 

 

Andrzej Turowski – przewodniczący Komisji Finansowo-Budżetowej przedstawił opinię 

komisji – opinia stanowi załącznik nr 50 do protokołu. 

 

Więcej uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 51 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 20 radnych) uchwała, została przyjęta. 

UCHWAŁA nr LXII/816/2023 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 25 października 2023 r. 

w sprawie miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego terenu ograniczonego: 

ulicą Sejneńską, granicami administracyjnymi Miasta Suwałk, rzeką Czarną Hańczą 

oraz granicami działek o numerach: 24774 i 24780. 

– stanowi załącznik nr 52 do protokołu. 

 

Ad pkt. 17 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmian w budżecie Miasta na 2023 rok. 

 

Anna Cyran – Skarbnik Miasta Suwałk przedstawiła wniosek o podjęcie uchwały wraz z 

autopoprawkami – wniosek stanowi załącznik nr 53 do protokołu. 

 

Andrzej Turowski – przewodniczący Komisji Finansowo-Budżetowej przedstawił opinię 

komisji – opinia stanowi załącznik nr 54 o protokołu. 

 

Uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 55 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 15 radnych; „przeciw” – 5 radnych) 

uchwała wraz z autopoprawkami, została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr LXII/817/2023 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 25 października 2023 r. 

w sprawie zmian w budżecie Miasta na 2023 rok. 

– stanowi załącznik nr 56 do protokołu. 
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Ad pkt. 18 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej 

Miasta Suwałki na lata 2023-2041. 

 

Anna Cyran – Skarbnik Miasta Suwałk przedstawiła wniosek o podjęcie uchwały wraz z 

autopoprawkami – wniosek stanowi załącznik nr 57 do protokołu. 

 

Andrzej Turowski – przewodniczący Komisji Finansowo-Budżetowej przedstawił opinię 

komisji – opinia stanowi załącznik nr 58 do protokołu. 

 

Więcej uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 59 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 14 radnych; „przeciw” – 1 radny; 

„wstrzymało się od głosu” – 5 radnych) uchwała, została przyjęta. 

UCHWAŁA nr LXII/818/2023 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 25 października 2023 r. 

w sprawie zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej  

Miasta Suwałki na lata 2023-2041. 

– stanowi załącznik nr 60 do protokołu. 

 

 

Ad pkt. 19 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi Marka D. na działalność 

Dyrektora Ośrodka Sportu i Rekreacji w Suwałkach.  

 

Krystyna Gwiazdowska – wiceprzewodnicząca Komisji Skarg, Wniosków i Petycji 

przedstawiła opinię komisji – opinia stanowi załącznik nr 61 do protokołu. 

 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej poinformował, że ustawodawca 

określił, że działalność samorządu jest jawna, co obejmuje w szczególności prawo obywateli 

do uzyskiwania informacji, dostęp do dokumentów wynikających z wykonywania zadań 

publicznych oraz prawo przysłuchiwania się obradom rady i komisji, w tym głosowaniom 

radnych. 

Dodał, że zadaniem przewodniczącego Rady jest organizacja jej prac oraz prowadzenie obrad. 

Przewodniczący posiada wyłączne prawo do uzasadnionego udzielenia bądź odmowy 

udzielenia głosu komukolwiek, kto uczestniczy w sesji. Osoba zabierająca głos musi 

oczywiście w tym zakresie przestrzegać norm i ograniczeń nałożonych przez Statut Miasta 

oraz inne przepisy. A te ograniczenia dotyczą formy i treści wypowiedzi, w tym dbałości o 

powagę i porządek.  

Zdzisław Przełomiec poinformował, że z prośbą o zabranie głosu zwrócił się p. Marek D., 

którego skarga będzie rozpatrywana. Dodał, że Skarżący uczestniczył w posiedzeniu komisji 

Skarg Wniosków i Petycji, gdzie zabierał głos i wnosił szereg spraw.  
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Następnie podkreślił, że stojąc na straży prawa w zakresie dbałości o porządek i powagę sesji, 

zobowiązany jest do postępowania zgodnego z literą prawa i przypomnienia, że sesja jest 

transmitowana on-line i nagrywana, zatem to co zostanie powiedziane na zawsze pozostawia 

ślad. 

Powiedział również, że zgodnie z zapisem Statutu miasta Suwałk, Przewodniczący czuwa nad  

sprawnym przebiegiem obrad oraz nad przestrzeganiem w ich toku powagi i porządku na sali 

obrad. Jeżeli treść lub sposób wystąpienia, albo zachowanie osoby przemawiającej zakłóca 

porządek obrad lub powagę sesji, po zwróceniu uwagi zobowiązany będzie odebrać głos.  

Poprosił, by wypowiedź Skarżącego była konkretna i dotyczyła sprawy, która zawiera się w 

skardze. Poprosił również o merytoryczne wystąpienie – z uwzględnieniem przedmiotu obrad 

oraz obowiązku zapewnienia powagi i porządku obrad.  

Przypomniał, że treścią tego punktu obrad Rady Miejskiej jest uznanie złożonej skargi za 

zasadną, bądź nie. Ewentualne konsekwencje takiej decyzji Wysokiej Rady są po stronie 

innych organów i instytucji, nie organu stanowiącego suwalskiego samorządu. 

 

Marek D. – Skarżący podziękował za możliwość zabrania głosu. Jak powiedział, skarga, 

którą złożył jest skutkiem tego, co wydarzyło się w Aquaparku. Dodał, że Komisja 

rozpatrywała skargę w powierzchownym sensie, natomiast czynników, które wpłynęły na to, 

co się wydarzyło oraz na samo złożenie skargi jest wiele. Podkreślił, że sprawa był również 

rozpatrywana przez organy ścigania w zakresie prawno-karnym, jednak nie w zakresie 

organizacyjnym ani odpowiedzialności zawodowej pracowników OSiR. Następnie 

przedstawił pokrótce historię zatrudnienia p. Macieja Ch. – oskarżonego w sprawie 

dotyczącej utonięcia w Aquaparku. Przywołał również część zeznań świadków, w tym 

ratowników, w tej sprawie oraz sentencję wyroku, który zapadł przed Sądem Rejonowym w 

Suwałkach, jednak jest jeszcze nieprawomocny. 

Na zakończenie poprosił o podjęcie uchwały zgodnie z sumieniem. Jak zaznaczył  według 

niego sprawa powinna zostać wyjaśniona dogłębnie, ponieważ wypadek do którego doszło w 

Aquaparku był wynikiem szeregu wieloletnich niedociągnięć i zaniedbań. 

 

Bogdan Bezdziecki powiedział, że analizy i decyzje o wyciągnięciu konsekwencji czy też 

podjęciu pewnych działań korygujących uzależniało się w dużej mierze od postanowienia 

sądu. Jak zaznaczył, według niego tak nie można postępować, bo wyroki sądowe dotyczą 

spraw karnych, natomiast organizacja pracy i odpowiedzialność dyscyplinarna pracownika to 

zupełnie inna sprawa. Podkreślił, że jeśli w instytucjach miejskich dochodzi do zdarzeń tego 

typu, powinna być szybka reakcja przełożonych. 

 

Jacek Roszkowski powiedział, że tragiczne jest to, że z powodu zaniedbań pracowników 

miejskich instytucji doszło do wypadku, w którym zginął człowiek. Przywołał okoliczności 

badania skargi przez Zespół kontrolny oraz rozmowy z Dyrektorem OSiR m.in. w zakresie 

procedur obowiązujących w obiekcie. Powiedział, że w normalnych sytuacjach pracownicy 

odpowiedzialni za śmierć człowieka powinni stracić pracę a dyrektor, który by tego nie 

dopilnował straciłby stanowisko. W tym przypadku – jak powiedział – jest inaczej, bo o 

sprawiedliwość muszą zabiegać rodziny ofiar a śmierć człowieka traktuje się w sposób – jak 

to określił – lekceważący.  
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Waldemar Borysewicz – Dyrektor OSiR w Suwałkach na wstępie powiedział, że na niektóre 

stwierdzenia przytoczone przez Skarżącego odpowie na piśmie, ponieważ sięgają one wielu 

lat wstecz i nie chciałby udzielić błędnych informacji.  

Następnie wyjaśnił, jak wyglądała sytuacja zatrudnienia ratownika oskarżonego w sprawie 

utonięcia w Aquaparku oraz rozwiązania z nim umowy o pracę. Odniósł się również do 

przytoczonych przez Skarżącego, zeznań ratowników zatrudnionych przez OSiR.  

Jak powiedział, jeśli chodzi o karanie pracowników, uważał, że w pierwszej kolejności osoby 

te są podejrzane a nie winne i z tego względu oczekiwał na wyroki sądu. W momencie, kiedy 

rozprawa się odbywał a wyrok był nieprawomocny, pracownik został zwolniony. Obecnie 

trwa oczekiwanie na wyrok prawomocny i wówczas zostanie podjęta decyzja dotycząca 

kierownika, która będzie jednoznaczna, ponieważ określają to przepisy.  

Odnośnie wypowiedzi radnego Jacka Roszkowskiego dotyczącej procedur powiedział, że 

żaden dokument nie obliguje do stworzenia procedury ratowniczej. Podkreślił, że ratownicy 

mają pracować zgodnie ze swoją wiedzą i umiejętnościami tak dbać o bezpieczeństwo, aby 

było ono zapewnione. Nie da się określić ścisłych procedur, wedle których mają pracować, 

ponieważ na ich pracę wpływa wiele czynników i sytuacji.  

Zaznaczył, że czuje się moralnie odpowiedzialny za zaistniałą sytuację i nie podchodzi do niej 

lekceważąco.  

 

Więcej uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 62 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 18 radnych) uchwała, została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr LXII/819/2023 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 25 października 2023 r. 

w sprawie rozpatrzenia skargi Marka D. na działalność  

Dyrektora Ośrodka Sportu i Rekreacji w Suwałkach. 

– stanowi załącznik nr 63 do protokołu. 

 

 

Ad pkt. 20 

Informacje i odpowiedzi Prezydenta Miasta Suwałk. 

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk odniósł się do wypowiedzi radnych 

dotyczących ustawienia ławeczek w mieście. Jak powiedział władze miasta wystąpią z 

apelem do mieszkańców, aby w ciągu 3 tygodni zgłaszali sugestie dotyczące dokładnych 

lokalizacji tych ławek.  

 

W odpowiedzi na zapytanie radnego Tadeusza Czerwieckiego dotyczącej odciągającej się 

obniżki cen ciepła przez PEC powiedział, że również niepokoi go ta sprawa. Dodał, że z 

informacji, które posiada wynika, że zakończyło się już postępowanie przez Urząd Regulacji 
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Energetyki, zostanie wydana decyzja, nowa taryfa musi być opublikowana i według 

informacji Prezesa PEC wejdzie ona pod koniec listopada lub na początku grudnia. Zakładana 

jest obniżka cen o ok. 12%.  

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta odniósł się następnie do wypowiedzi radnej Marioli 

Karpińskiej dotyczącej sprzątania liści w mieście. Wspomniał, że pojawiają się głosy, aby 

tych liści w ogóle nie sprzątać na zimę, bo chronią się pod nimi jeże. Podkreślił, że 

ubiegłoroczna jesień była ładna, więc liście leżały długo, ale działania w tej materii muszą 

być elastyczne, stosowne do pogody itd. Liście z pewnością zostaną sprzątnięte. 

 

Jeśli chodzi o wypowiedź radnego Jacka Juszkiewicza odnośnie samowoli budowlanej, 

Czesław Renkiewicz powiedział, że została ona zalegalizowana przez Powiatowego 

Inspektora Nadzoru Budowlanego. Jak podkreślił, jest to organ, który merytorycznie nie 

podlega Miastu, ale Wojewódzkiemu Inspektorowi Nadzoru Budowalnego. Przyznał, że 

funkcjonowanie takiego zakładu w pobliżu osiedli mieszkaniowych na pewno nie jest 

komfortową sytuacją dla mieszkańców. Podkreślił, że sprawą trzeba zainteresować 

Wojewódzki Inspektorat Ochrony Środowiska. Jeśli chodzi o przeniesienie wytwórni masy 

bitumicznej na teren SSSE jest to dobry pomysł, ale wytwórnia jest firmą prywatną, więc 

Miasto może jedynie zasugerować takie rozwiązanie właścicielowi.  

 

Następnie Prezydent Miasta odniósł się do wypowiedzi radnego Adama Ołowniuka 

dotyczącej zepsutej windy w nowym budynku UM przy ul. Noniewicza. Powiedział, że ma 

informację, że do 3 listopada ta usterka zostanie usunięta.  

Jeśli chodzi o Cmentarz Siedmiu Wyznań Czesław Renkiewicz powiedział, że Miasto podjęło 

działania w tym temacie. Została skierowana prośba do zarządców nekropolii z apelem o 

zwrócenie uwagi na stan porządku na cmentarzach. Powiedział, że najwięcej pochówków jest 

na cmentarzu katolickim i tam są środki na utrzymanie czystości itd. Inni zarządcy nie mają 

takich środków, więc może warto organizować akcje społeczne z udziałem NGO-sów. 

Inicjatywa powinna być po stronie zarządców tych cmentarzy.  

 

Odnośnie tematu zgłoszonego przez radnego Jacka Roszkowskiego, dotyczącego zbyt 

krótkich świateł dla pieszych w okolicy bazaru na ul. Sejneńskiej Czesław Renkiewicz 

powiedział, że poprosi ZDiZ, aby to przeanalizował i być może uda się coś w tej sprawie 

zrobić.  

Następnie odniósł się do wypowiedzi dotyczącej laureatki konkursu chopinowskiego 

powiedział, że w najbliższych dniach jest umówiony na spotkanie i będzie to okazja do 

gratulacji i podziękowań.  

W kwestii palenia w piecach i walki z niską emisją Prezydent Miasta powiedział, że są na ten 

cel przeznaczone dotacje z miejskiej kasy, ale mieszkańcy mogą również korzystać z 

programu Czyste Powietrze. Powiedział, że na ul. Kościuszki wiele budynków ma 

prywatnych właścicieli i jest to problem, ponieważ Miasto może prosić ich o wykonywanie 

prac w tych budynkach, również wymianę pieców, ale decyzje o remontach podejmują 

właściciele.  
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Kolejno odniósł się do tematu wyjazdu z os. Kamena, który poruszył radny Bogdan 

Bezdziecki. Podkreślił, że przedstawił radnym załącznik inwestycyjny do projektu 

przyszłorocznego budżetu i tam tego zadania nie ma, bo nie ma na nie środków finansowych 

zewnętrznych. Dodał, że załącznik ten składa się głównie z takich pozycji, na które są 

zewnętrzne źródła finansowania. Podkreślił, że wykonanie prawoskrętu na os. Kamena 

wymaga dużych środków finansowych. Dodał również, że wszystkie wnioski do 

przyszłorocznego budżetu złożone prze kluby są analizowane i zostaną omówione podczas 

spotkania.  

Jeśli chodzi o przejście dla pieszych i azyl na ul. Mickiewicza powiedział, że specjaliści 

określili, że w centrum miasta powinien być uprzywilejowany pieszy a nie kierowca, stąd azyl 

jest potrzebny. Prezydent przyznał, że są większe korki, jednak trzeba zadbać o 

bezpieczeństwo w miejscu, gdzie jest szkoła, kościół i wiele osób porusza się pieszo.   

  

 

Jeśli chodzi o temat tabliczek pamięci w Lesie Szwajcarskim, o czym mówił radny Jarosław 

Schabieński, Czesław Renkiewicz powiedział, że rzeczywiście warto sprawdzić i zmienić ten 

napis. 

 

Następnie odniósł się do wypowiedzi radnego Kamila Klimka dotyczącej Klubu 

Szachowego „Hańcza”. Jak zaznaczył, Klub ten zajmuje powierzchnię ponad 100 m² w 

budynku przy ul. Szkolnej 7. Wie, że są problemy z utrzymaniem tej powierzchni, bo 

rachunki z PEC-u czy za prąd nie są małe. Powiedział, że widziałby takie rozwiązanie, aby 

kluby szachowe funkcjonowały w placówkach oświatowych tak, jak działa „Jaćwież”.  

Jeśli chodzi o termin zakończenia prac na ul. Franciszkańskiej, Czesław Renkiewicz 

powiedział, że nie sądzi, aby nie udało się zakończyć tych prac do 20 listopada. Jeśli tak się 

nie stanie, wówczas wykonawca będzie płacił kary.  

Następnie odniósł się do tematu ul. Wojska Polskiego 110 i 110a. Przyznał, że było tam dużo 

prac ziemnych i rozkopy. Dodał, że musi to być uporządkowane i utrzymywane, choć 

jednocześnie zaznaczył, że droga nie należy do miasta, ale do firmy, która funkcjonuje w 

tamtej okolicy. 

 

Kolejno odniósł się do wypowiedzi radnej Anny Ruszewskiej dotyczącej basenu w SP nr 10. 

Jak powiedział, termin oddania jest wyznaczony na koniec marca 2024 r., jednak Miastu 

zależy, aby obiekt ten zafunkcjonował od 1 września 2024 r. wraz z rozpoczęciem roku 

szkolnego. Jeśli chodzi o funkcjonowanie basenu powiedział, że chciałby aby nie zajmowała 

się tym szkoła tak, aby można było korzystać z niego również w weekendy. Dodał, że 

rozmawiał ze szkołami pływania, ale nikt nie jest zainteresowany prowadzeniem tego basenu, 

tylko korzystaniem na dogodnych warunkach. Podkreślił, że rocznie będzie trzeba dopłacać 

ok. 4 mln do dwóch basenów.  

 

Na koniec Prezydent Miasta zaznaczył, że po posiedzeniu Komisji Oświaty i Wychowania, 

podczas którego odbyła się dyskusja dotycząca lokalizacji Poradni Psychologiczno-

Pedagogicznej, trzeba będzie się zastanowić, co dalej z tym tematem zrobić. Zapowiedział, że 

złoży wniosek o zwołanie sesji. Zaznaczył, że jeśli Poradnia ma zostać na ul. Nowomiejskiej 



24 
 

to koniecznie trzeba poszukać innej lokalizacji dla żłobka miejskiego. Poprosił radnych o 

propozycje w tej sprawie. Jeśli lokalizacja się znajdzie, to w trybie pilnym należy uzgodnić z 

Wojewodą czy jest możliwość przeniesienia środków finansowych na inny obiekt. Jeśli takiej 

zgody nie będzie, to z 5 mln zł dotacji trzeba będzie zrezygnować. Pojawia się też pytanie co 

z dotacją 3,5 mln zł, którą Miasto dostało na remont kamienicy przy ul. Kościuszki 45.  

 

Roman Rynkowski – Zastępca Prezydenta Miasta odniósł się do pytań o obchody Dnia 

Edukacji Narodowej, które skierowali radny Adam Ołowniuk oraz radny Jacek 

Roszkowski. Wyjaśnił, że jedna z artystek, która miała występować trafiła do szpitala i 

przedstawienie zostało odwołane. W związku z tym trzeba było zorganizować coś w 

zastępstwie. Jeśli chodzi o dostępność biletów powiedział, że docierają do niego różne 

sygnały z tym związane. Dodał, że trzeba będzie się zastanowić wspólnie z palcówkami 

oświatowymi, czy pozostać przy tej formule obchodzenia dnia Edukacji Narodowej czy ją 

zmienić.  

 

Jeśli chodzi o system rezerwacji obiektów sportowych, o co pytał radny Bogdan Bezdziecki, 

Roman Rynkowski powiedział, że po analizie i dyskusjach okazuje się, że najlepszym 

rozwiązaniem będzie wdrożenie systemu od nowego sezonu. Prace nad tym będą trwały.  

 

Następnie Roman Rynkowski odniósł się do tematów poruszonych przez radnego Wojciecha 

Pająka. Jeśli chodzi o szkolny budżet obywatelski CUMULUS powiedział, że kilka szkół ma 

już powołane komisje, reszta szkół jest w trakcie. Sprawa jest monitorowana, w mediach 

pojawił się plakat promujący CUMULUSA, który zaprojektowali uczniowie ZST. Jeżeli 

chodzi o higienę cyfrową powiedział, że temat ten pojawiał się kilkukrotnie m.in. na 

spotkaniach z dyrektorami szkół oraz na Zespole ds. zdrowia publicznego. Powiedział, że 

problem jest i trzeba się nad nim pochylić.  

 

 

Łukasz Kurzyna – Prezes Przedsiębiorstwa Wodociągów i Kanalizacji odniósł się do tematu 

podtopień, o który pytał radny Zbigniew Roman De-Mezer i radny Bogdan Bezdziecki. 

Powiedział, że obecnie podtopienia występują w dwóch miejscach w mieście – na os. Hańcza 

oraz w okolicach ul. Grunwaldzkiej. Wspomniał, że była mowa o tym, aby w okolicy ul. 

Grunwaldzkiej zbudować zbiornik, który przejąłby część wód opadowych, zanim spłyną do 

rzeki. Dodał, że podobna sytuacja jest na ul. Olsztyńskiej, gdzie również można taki zbiornik 

zrealizować. Te inwestycje są przygotowywane. PWiK zlecił opracowywanie dokumentacji 

technicznej. Zaznaczył, że łączna wartość zadań, które PWiK szykuje na sieć deszczową 

opiewa na 13,6 mln zł, z czego większość PWiK planuje pozyskać z UE w ramach 

zintegrowanych inwestycji terytorialnych. Oprócz zbiorników przy ul. Grunwaldzkiej i ul. 

Olsztyńskiej, PWiK chciałby rozwiązać jeszcze temat podtopień na ul. Ułanów 

Grochowskich.  Jest tu również opracowana dokumentacja techniczna. PWiK planuje jeszcze 

dodatkowy zbiornik rozsączający przy ul. Chorwackiej oraz wybudowanie separatora 

kanalizacji deszczowej i przelewu do zbiornika w Sobolewie, który docelowo ma 

odprowadzać wody deszczowe z os. Staniszewskiego. Jeśli uda się pozyskać pieniądze na te 

inwestycje to realizacja rozpocznie się w przyszłym roku.  
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Jeśli chodzi o kanał na ul. Powstańców Wielkopolskich to sytuacja wygląda tak, że Miasto 

otrzymało środki na modernizację tejże ulicy i w ramach tego zadania będzie ujęta również 

przebudowa kanału deszczowego. Dodatkowo PWiK ma zaprojektowany i uzyskał 

pozwolenie na budowę dodatkowego przelewu awaryjnego ze skrzyżowania ul. Zastawie z ul. 

Powstańców Wielkopolskich. Powiedział, że realizacja tych dwóch zadań znacząco 

poprawiłaby sytuację w tym rejonie miasta.  

Następnie Łukasz Kurzyna odniósł się do kwestii przepompowni na Zastawiu. Jak 

powiedział, udało się wyłonić wykonawcę, który rozpocznie prace związane z podniesieniem 

bezpieczeństwa tego obiektu. Podkreślił, że przepompownia na Zastawiu jest jednym z 

ważniejszych obiektów sieci kanalizacyjnej w mieście, która w niektórych okresach 

przepompowuje połowę ścieków trafiających w ciągu doby do oczyszczalni. Z tego względu 

trzeba w ten obiekt inwestować, aby podnieść jego przepustowość, chociażby z uwagi na 

pobliskie zakłady przemysłowe.  

Jeśli chodzi o przykry zapach, który wydziela się z przepompowni Łukasz Kurzyna 

powiedział, że taka jest specyfika tego typu obiektów. Dodał, że są tam zastosowane maty 

pochłaniające  

 

 

zapachy, biofiltry. Zapachy mogą się pojawiać głównie w przypadku czyszczenia krat, które 

znajdują się na wlocie do obiektu.  

Kolejno odniósł się do tematu poruszonego przez radnego Jarosława Schabieńskiego 

dotyczącego długo utrzymujących się kałuż na ulicach. Powiedział, że do PWiK-u nie 

docierają takie sygnały, aby w tamtym rejonie dochodziło do podtopień itp. Dodał, że polecił, 

aby sprawdzić tą sytuację.  

 

Tomasz Ostrowski – Prezes ZBM TBS poruszył temat zgłoszony poczekalni na dworcu 

PKS, który zgłosił radny Tadeusz Czerwiecki. Jak powiedział, w okresie jesienno-zimowym 

pojawiają się tam osoby bezdomne. ZBM jest w kontakcie ze służbami, które działają w tym 

zakresie. Docelowo jest plan, aby parter tego budynku został przebudowany, w tym również 

toalety. 

  

Następnie odniósł się do tematu zgłoszonego przez radnego Adama Ołowniuka dotyczącego 

warunków sanitarnych w jednym z budynków ZBM przy ul. Sejneńskiej. Powiedział, że 

temat jest znany i dotyczy jednego lokatora. ZBM jest w kontakcie z odpowiednimi służbami. 

Aktualnie została przeprowadzona dezynfekcja pomieszczeń wspólnych w budynku. W 

mieszkaniu zapowiedziana jest również kontrola z Sanepidu. ZBM docelowo może rozwiązać 

umowę najmu z tym najemcą.  

 

Waldemar Borysewicz – Dyrektor OSiR odniósł się do sprawy bike parku, o której mówiła 

radna Mariola Brygida Karpińska. Jak powiedział sprawa się powtarza i powtarzać będzie 

się nadal z uwagi na technologię wykonania tego obiektu oraz położenie w dolince. 

Zaznaczył, że w czasie opadów spływa tam woda i tworzą się bruzdy i uszkodzenia. Dodał, że 

nie można tego blokować jakimiś konstrukcjami ze względów bezpieczeństwa użytkowników 

bike parku.  OSiR monitoruje sytuację na bieżąco i dokonuje napraw.  
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Zaznaczył, że niestety dochodzi tam do dewastacji, niszczenia ławek śmietników, toalety, 

która została tam postawiona i ostatecznie trzeba ją było stamtąd zabrać.  

Podkreślił, że za oświetlenie tego obiektu odpowiada Zarząd Dróg i Zieleni a za sprawy 

gospodarcze odpowiada OSiR. Zaznaczył, że jest tam jeszcze jeden problem, który się 

uwidacznia i będzie się uwidaczniał jeszcze bardziej a mianowicie brak dobrych odpływów i 

utrzymywanie się wody na powierzchni.  

 

Tomasz Drejer – Dyrektor ZDiZ odniósł się do tematu ławek. Powiedział, że jest ich ponad 

430 w całym mieście, z czego ponad 90 ustawionych na różnych ulicach na wnioski radnych. 

Dodał, że należy wskazać dokładną lokalizację kolejnych ławek a ZDiZ ustawi je w miarę 

posiadanych środków, gdyż jedna najzwyklejsza ławka to koszt ponad 700 zł.  

 

Jeśli chodzi o dodatkowy pas ruchu na ul. Mickiewicza, o co pytał radny Bogdan Bezdziecki 

Tomasz Drejer powiedział, że obecne przepisy dotyczące przejść dla pieszych zakładają, że 

na jezdni o takiej szerokości jak na ul. Mickiewicza nakaz wykonania azylu dla pieszych. W 

kwestii dodatkowego pasa powiedział, że dokumentacja będzie analizowana i jeżeli Prezydent 

Miasta zdecyduje to zostanie to ujęte i wykonane w przyszłym roku.   

 

Anna Ruszewska odniosła się do wypowiedzi Prezydenta Miasta dotyczącej sprzątania 

cmentarzy i zaangażowania w to organizacji pozarządowych. Podkreśliła, że NGO-y 

organizują akcje sprzątania cmentarzy. Zapowiedziała, że najbliższa taka akcja jest 

zaplanowana na piątek 27 października o 15:40. Zaprosiła chętnych do udziału w wydarzeniu.   

 

Ad pkt. 21 

Zakończenie obrad sesji Rady Miejskiej w Suwałkach. 

 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej zapowiedział, że zanim zakończy 

sesję chciałby przedstawić kilka informacji. Jedna z nich dotyczy tego, że Klub „Suwałki 

Przyszłości’ ma nowego przewodniczącego i jest nim radny Kamil Lauryn. 

Przypomniał radnym, aby zgłaszali propozycje na nową lokalizację czwartego żłobka. 

Jednocześnie podziękował Przewodniczącej Komisji Oświaty i Wychowania za 

zorganizowanie spotkania z udziałem pracowników Poradni Psychologiczno-Pedagogicznej. 

 

Następnie Zdzisław Przełomiec powiedział, że planowa sesja jest przewidziana na dzień 29 

listopada o godz. 11:00, natomiast sesja nadzwyczajna, którą zapowiedział Prezydent Miasta 

planowana jest na 6 listopada o godz. 15:00, jednak może to ulec jeszcze zmianie.  

 

Kończąc LXII sesję Rady Miejskiej Zdzisław Przełomiec podziękował gościom, 

Prezydentom oraz radnym za uczestnictwo i aktywny udział.  

 

 

Na tym protokół zakończono.      

 

Przewodniczący 
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Rady Miejskiej w Suwałkach 

 

Zdzisław Przełomiec 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Protokół sporządziła: Anna Przybycień 
 

Podinspektor w Biurze Rady Miejskiej Urzędu Miejskiego w Suwałkach  


